
Ministerstvo práce a sociálních věcí Bulharska 
 

Stanovisko k pořadu BBC "Bulharské opuštěné děti 1"  
 
Brusel – 4. března 2008 – Pořad BBC nejenže upozorňuje na tragédii dětí v mogilinském 
domově, ale také na tragédii celého Bulharska, které i přes četné snahy o reformu sociální 
péče o děti musí stále ještě těžce usilovat o to, aby mohlo všem svým dětem poskytnout 
ochranu, péči a úctu, jaké si zaslouží. Od roku 2000, kdy jsme s těmito snahami začali, se nám 
podařilo snížit počet dětí v ústavní péči o 34%. Nicméně, je nám jasné, že to nestačí, a 
domníváme se, že pořad BBC pomohl podpořit naše reformy. Ujišťujeme vás, že bulharská 
vláda stále usiluje o zlepšení kvality péče poskytované všem našim dětem, a to především těm 
nejzranitelnějším. Také z tohoto důvodu podporujeme písemné prohlášení několika poslanců 
Evropského parlamentu žádající "společný evropský přístup k výchově a vzdělávání 
neprivilegovaných dětí", který by poskytl záchrannou sociální síť všem evropským dětem. 
 
Co děláme u nás v Bulharsku? Specificky v záležitosti mogilinského domova jsme podnikli 
tyto iniciativy: 
 

� Momentálně kvalifikovaní multi-disciplinární odborníci stanovují individuální potřeby 
každého dítěte, u každého dítěte trvá toto vyhodnocení týden. 

� V případech, kdy jejich vyhodnocení ukáže, že je to možné z lékařského hlediska, 
podporují se služby založené na komunitě a některé děti již našly domov v nových 
rodinách. 

� Rovněž bychom rádi vysvětlili, že vláda naléhavě žádala o uzavření mogilinského 
domova již před odvysíláním pořadu BBC, ale toto rozhodnutí závisí na místních 
samosprávách. V minulém měsíci (únoru) vláda žádala o uzavření sedmi zařízení, opět 
včetně mogilinského domova, a vytvořila chráněné domovy, do nichž se děti přemístí 
po jejich uzavření. 

 
Všechny tyto kroky byly podniknuty v kontextu naší obecné strategie pro zlepšení péče o 
všechny naše děti. Například: 
 

� Zcela nedávno, v listopadu 2007, vláda přijala desetiletý Národní strategický plán pro 
děti na období 2008-2018, který potvrzuje náš závazek ochrany našich dětí a který 
poskytuje rámec pro zlepšení sociální péče o děti pokrývající všechny aspekty péče, 
především rodinné prostředí, zdravotní služby, vzdělání, zvláštní ochranná opatření a 
ochranu proti diskriminaci. Čekáme, až parlament tento strategický plán schválí. 

� Našim cílem na Ministerstvu práce a sociálních věcí je zároveň dále snižovat počet 
dětí v ústavech a podporovat prostředí blízká rodinnému pro děti se speciálními 
potřebami, čehož se snažíme dosáhnout pomocí podobných akcí jako tyto: 

o Více než 20 000 dětí s postižením, o něž pečují jejich rodiny, dostává finanční 
podporu v rámci různých programů. 

o Posílením "jednotek pro ochranu dětí", aby se našly způsoby, jak udržet děti v 
jejich rodinách – na konci roku 2007 tyto jednotky pracovaly s 3616 rodinami 
a v 1503 případech se jim podařilo zabránit přechodu do ústavní péče. 

o 7913 dětí je umístěno v rodinách příbuzných nebo přátel v souladu se zákonem 
o ochraně dítěte. 

                                                 
1 Před osmnácti měsíci BBC vyrobila pořad nazvaný "Opuštěné děti Bulharska", který ukázal obtížnou situaci 
dětí v mogilinském domově pro děti se speciálními potřebami. Dokument byl promítnut 4. března v Evropském 
parlamentu. 



o Změnou zákona o rodině, aby se zjednodušila adopce včetně mezinárodní 
adopce při zachování přísných kontrolních standardů (ministerstvo 
spravedlnosti). 

o Zavedením profesionální pěstounské péče. 
 

� Zároveň jsme také podnikli opatření zlepšující podmínky v domovech v podobě 
zdokonaleného školení kvalifikovaného personálu, zvýšené jak decentralizace, tak i 
opdpovědnosti místních úřadů a také vstřícným postojem k zapojení neziskových 
organizací do procesu. 

 
Závěrem a v souladu s našimi národními iniciativami vláda sdílí cíle vytyčené v navrženém 
písemném prohlášení Evropského parlamentu žádajícím "společný evropský přístup k 
výchově a vzdělávání neprivilegovaných dětí". My v Bulharsku se budeme snažit zajistit pro 
všechny naše děti takovou ochranu, jakou si zasluhují, a to nezávisle na podobných 
evropských iniciativách, ale domníváme se, že zlepšení povědomí o této otázce na evropské 
úrovni může jen pomoct zajistit, aby se žádné jiné děti neocitly odstrčené stranou.  
 
 


